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   Tak poprvé se tento rok setkáváme nad stránkami nového Jižana. Máme období mezi 

únorem a březnem, tedy už blížící se předjaří, ale stále je poměrně chladno a fouká 

mrazivý vítr. Krajina se sice vymaňuje ze sevření zimy, ale pranostiky nám stejně radí 

zalézt v březnu za kamna… a být tam až do dubna a pěkně si dál v teplu poslouchat 

pohádky z mechu a kapradí. Toliko co se přírody týče a z toho vyplývá, že rozmarům 

počasí čelili už naši předkové a že to, co se děje venku, není vlastně nic světoborného. 

Ale snad se toho pinkání špačků a cvrnkání kuliček už brzy dočkáme. A stejně tak – a 

hlavně – zase nějakého toho vylepšování kempů… tedy… tedy pokud nám je mezitím 

nezruší „Elfové, „ jak se drze nazývají. Tak 

pojďme k tomu rovnou. 

   Tramping je už přes sto let v naší vlasti 

hluboce zakořeněnou tradicí, už od dob 

první republiky. Jako takový je nejen 

součástí českého kulturního dědictví, ale i 

světovým unikátem, který ve své podobě 

nikde jinde na světě nenajdete. Snad i 

proto byl u nás pobyt v přírodě plně 

legalizován. Jeho základními kameny jsou: 

přátelství, láska a nesmírná úcta k přírodě. 

PRAVÝ TRAMP nikdy neničil les, naopak  - mnohými bezplatnými brigádami přispíval 

k jeho obnově, neškodil mu a co si do něj přinesl, také si z něj odnesl… 

   Přesto se v poslední době opět objevují snahy tento svobodomyslný styl života vymýtit 

a stejně jako v 80. Letech se hromadně ruší a likvidují trampské přístřešky a kempy. 

Čím to, že jsou najednou pro přírodu toxické a je nutné se jich zbavit? Jak 

absurdní.Jsou stále více vytlačovány i z míst kde po mnohá desetiletí bez problémů a po 

dohodě s místními žil, neomezoval je a neškodil jim. I ta, začíná být pomalu na ústupu. 



Ale neměli bychom si ho tím víc vážit a 

chránit jej i jeho atributy? Jinak by se 

totiž snadno mohlo stát, že naši potomci 

už neuslyší melodický zvuk kytar, neucítí 

vůni ohňů a ani nebudou vědět co to je 

naslouchat usínajícímu lesu… 

   Ale proč to? Proč to najednou někoho 

tolik sere? Že by snad závist? Existuje 

totiž skupina lidí (sorry, nebudu 

jmenovat), tvrdící, že svými zásahy chtějí 

vrátit přírodě její původní tvář, ale svými 

zásahy nás však spíše vrací zpátky do minulého režimu. Rozhodli se zatočit 

s trampingem a používají k tomu podpásovky, které nejvíc bolí. Dobře ví, že trampové 

nejvíc pocítí, když jim sáhnou na milované 

kempy. Díky jejich aktivitám se hroutí 

současné status quo, mlčky uznávané 

vzájemné dohody mezi trampy na straně 

jedné, na druhé pak s lesníky a rozumnými 

ochranáři. Na FB stránkách se veřejně 

chlubí tím, jak se jim jejich zlomyslné 

naschvály daří a že ve své „osvětě“ budou 

pokračovat i nadále. Vysmívají se všemu, 

co je pro trampy posvátné, tvrdí, že 

tramping zdegeneroval, že trampové 

ztratili ostražitost a stali se z nich stejně změkčilí, zhýčkaní a obtloustlí paďouři. 

   Jejich hlavním cílem proto jsou nejrůznější (pravdou je, že mnohdy načerno 

postavené) sroubky, krčící se někde pod převisy, zastrčené plácky u potůčků, čím více 

skrytá místa, tím lépe. Mají tu drzost tvrdit, 

že sladká doba hájení konečně končí, bude 

se bourat, pronásledovat, pokutovat. 

Trampové se zase začnou schovávat, utíkat 

a tím se jim prý obnoví instinkty. Prý už 

moc žrali a mlaskali nahlas… 

   No kam na tohle chodí? Proč s námi chtějí 

skoncovat? Jejich heslem je „Žádné stromy 

nerostou do nebe“ a správci lesů pod jejich 

vedením budou muset zničit všechno, co jim 

oni napráskají – je to jen otázka času, kdy 

se trampové budou krčit někde ve křoví se strachem, kdy zašustí pokutové bločky a tmu 

proříznou ostrá světla policajtů a ochranářů. To bude panečku dobrodružství! Jako za 

Kubáta. Zůstane jen tramping na divoko jako dřív. 

   Argumentují i tím, že trampové sice deklarují svůj vztah k přírodě, ale ve skutečnosti 

po nich zůstávají hromady igelitů, odpadky, ohniště a mnohdy nevkusné a nevzhledné 



přístřešky. Tristní je na tom ten fakt, že tak se skutečný tramp nechová… ale kdo chce 

psa bít, hůl si vždy najde. 

   A vůbec nejsmutnější na tom je, že k vyhledávání „trampské peleše a hnízd 

woodcrafterské neřesti“ (nesmějte se, to je citace!) jim svým způsobem napomáháme my 

sami. Aniž si to uvědomujeme, tak jim v dobré víře naservírujeme vše potřebné na 

stříbrné míse. Zamyslete se třeba nad tím, 

jakým způsobem a jaké fotky dáváte třeba 

na Rajče – popis kudy jste šli, fotky 

odboček i zkratek, to samo už je dostatek 

indicií k lokalizaci vašich kempů. A to už 

nemluvím o tom, že tím, že poskytnete 

přímo GPS údaje, si na svá oblíbená místa 

pozvete nejen ty, které neznáte, ale přímo 

umožníte i jejich zničení. To už se pak fakt 

ututlat nedá. A aby toho nebylo dost, 

vězte, že už i Česká televize začala ochotně 

likvidace našich tábořišť natáčet. Týká se 

to Rowerek, Brd, Oslavky, Zadní země… 

ostatně všech srubů v Čechách. 

   Co k tomu dodat? Obdobné udavačské 

nátury měly za okupace i za komančů na 

svědomí spousty zničených životů a jak 

vidno, jablko nepadá daleko od stromu. 

Trampové vždy svým způsobem 

porušovali zákony. Vždy dělali ohně v lese, vždy „kradli“ dřevo, ale nedělali to za 

účelem škody nebo obohacení. Chtěli se prostě ohřát, uvařit si jídlo, zazpívat si u ohně a 

zažít krásnou noc u plápolajícího ohýnku. Ráno oheň zalili a uklidili. To byli a jsou 

TRAMPOVÉ. To nikdo z udavačů nemůže nikdy pochopit. Nikdy! Pamatovat by ovšem 

měli na karmu a na to, žře se na každou svini vaří voda. Ty televizní reportáže jistě 

ukáží jejich tváře. Dobře si ty ksichty zapamatujte a dojde-li ke střetu, jistě víte, že ešusy 

a pánvičky se dají používat i jinak, než pro účel, za jakým byly vytvořeny. A boule 

dokážou dělat solidní…. 

                                         Sestaveno z materiálů z FB stránek 

   Úvodní foto čísla je kamarádky Tygřice, vyhrála s ním zimní kolo soutěže Na cestě 

 

 



 

…BYLO BY TU JEŠTĚ PÁR RESTŮ Z KONCE MINULÉHO ROKU, KTERÉ BY 

BYLA ŠKODA NEUVÉST… UŽ PROTO, ŽE JSTE SE SNAŽILI V DOBRÉ VŮLI JE 

KAMARÁDŮM PŘEDLOŽIT… 

 

           PROCHÁZKA MADEIROU 

 

   První adventní pátek si vybral jako termín pro svou fotoprezentaci kamarád Láďa 

Kolář z Lišova. A jako obvykle se konala v holubovské hospůdce poblíž nádraží, kterou 

její provozovatelky otevřely speciálně pro tuto akci. Navíc připravily pro návštěvníky i 

skvělé pohoštění masové i sladké, takže ti, které odradilo počasí, tentokrát skutečně 

zaváhali. Už v Budějovicích při odjezdu vlakem padal sníh, který byl ale mokrý a na 

zemi se neudržel – zato v Holubově, když jsme odjížděli, bylo všude kolem nádherně bílo 

jako v pohádce. 

   Ale vraťme se zpátky k promítání. Tentokrát 

Láďa počastovat přítomné kolekcí doslova 

profesionálních fotografií z tůry po Madeiře. 

Možná si řeknete, že taková turisticky 

profláknutá destinace vás nemůže 

dneska už ničím překvapit, ale to by byl 

hrubý omyl. Láďovy fotografie totiž 

přiblížily tento nevelký ostrov i z docela 

jiné stránky – z pohledu pěších tůr do 

hor a údolí, jedinečnými přírodními 

scenériemi z málo dostupného terénu i 

unikátními záběry tamějšího ptactva. Jednohlasně jsme obdivovali nejen promítané 

snímky, ale i výdrž a kondičku jak Ládi, tak 

jeho partnerky Věry. Nikdo z nás už by to asi 

dnes nedal…Navíc měl Láďa nastudovaný 

zeměpis, historii i místní zajímavosti skutečně 

do detailu. Kromě toho tohle báječné okénko 

do světa doprovázely kytary a písničky 

Standy a Bédi ze Zlaté řeky. Zkrátka první 

páteční adventní večer neměl chybu, snad jen 

malou návštěvnost, ke škodě těch, kteří to vzdali. Ale i tak si ode mne vysloužil jedničku 

s hvězdičkou…                                   Hanka 



      MIKULÁŠSKÁ STODŮLKA 

 

 Na adventním věnci zahořela třetí svíce, pastýřská – radostná. A tak jsem přijal 

pozvání od třebíčských kamarádů… projít se, poklábosit, zazpívat, prostě dobít baterky. 

Můj ocelový oř s úsvitem docválal do 

stanice Třebíč a mám skoro hodinu na 

to, abych zjistil, kde se tady říká na 

Rentě. Našel jsem a spolu s bezmála 

dvacítkou kamarádů vyrazil na 

postmikulášský vejšlap k Dobré Vodě. Pajda, 

unaven celoročním střídáním v paletě počasí, 

nabídl pro tuto sobotu jen bezbarvý opar, 

bránící mdlé slunko s nenápadným vánkem. 

O to pestřejší je vyprávění, vtípky a cesta 

příjemně ubíhá. Na Bořích odbočujeme 

do údolí k bývalým sirným lázním Dobrá 

Voda. Tady, u Metlovy stodoly, nás čeká 

zastavení a Mikulášská šušňáda punče a 

dobrot. Po pár hodinkách okolo 

hřejivého ohně se vydáváme na špacír 

dál údolím Markovky až do Hlubočku. 

Ještě nějaký ten kilometřík a kotvíme 

v soukromém Vladislavském pivovárku Heřman. Při výborném místním moku, gulášku 

a mnoha krásných písničkách uzavíráme pěkný sváteční den. Večerní vláčky nás 

rozvážejí domů. Tento, snad už dvanáctý ročník Mikulášské stodůlky, rozhodně nebyl 

tuctový. Bylo moc dobře… Dík za setkání! 

                                                                                       JIŘČA 

 

 NAPOSLEDY ZMÁČKL SPOUŠŤ 

 

Ve věku čtyřiaosmdesáti let zemřel 5.12. 2022 dokumentarista 

a reportér, který sice žil a tvořil v Praze, ale často navštěvoval i 

jižní Čechy. Ač pouhým dělníkem z pražské Škodovky, začal už 

v šedesátých letech minulého století fotit  a jeho díla  pak byla  



nakonec vystavována na více než patnácti stovkách výstav po 

celém světě a dodnes jsou zastoupena v mnoha muzejních 

sbírkách a fotogaleriích… a nejen v tuzemsku. Zde kromě 

bezmála 70 výstav, za něž obdržel celou řadu čestných titulů 

a více než stovky ocenění, získal 

v r. 2008 cenu Ministerstva kultury 

za celoživotní přínos amatérské 

fotografii. Patřil k nejplodnějším 

českým fotografům i co se 

uvedeného počtu uveřejněných 

snímků týká –uplatnil je v několika 

desítkách knih (z nichž většinu 

opatřil i textovou částí) a bezpočet 

jich byl otištěn v celé řadě dalších 

periodik. 

   Námětem jeho tvorby byli ale 

nejen lidé z pražských ulic, ale jistě znáte i dlouhou řadu 

jedinečných fotografií z trampského prostředí, protože 

k trampingu se už od mládí hlásil. 

S mnohými jste se jistě setkali a 

jistěsi je pamatujete – kdyby pro nic 

jiného, tak pro jejich jemný humor. 

Mohli jste se s nimi setkávat 

v Trampu, Dikobraze, Ahoji na sobotu, Mladém světě… Velmi 

známou se stala i jeho kniha Letní lidé (považovaná za snad 

nejznámější titul z jeho tvorby), kterou nafotil mezi roky 1968 – 

1990 při různých setkáních ve Zlenicích na Sázavě. 

   “FRANTA FOTO“ byl jediný a jedinečný a až do své smrti 

zůstával plachým klukem s fotoaparátem a smyslem zachytit 

třeba i šmíru, ale i vtip…. 

                                                       Jožin 

 

 

  VÁNOČNÍ KAMEJK 
V sobotu 17.12. 2022 pozvala protivínská 

T.O. Černý havran své kamarády na 

tradiční (před)vánoční výstup na Kamejk. 

Sraz byl jako vždy už ráno v hospůdce U 

padajích šraňků a pak se vyrazilo do 

krajiny, která měla po letech konečně ten 

správný  zimní  ráz,  neboť  Pajda nadělil 



 celkem fajnovou sněhovou duchnu. Bylo to tedy o něco náročnější než jindy, ale 

nakonec na osadní Skrytej kemp dorazili 

všichni záíjemci. U ohýnku se pak 

vzpomínalo na příhody zanedlouho 

končícího vandráckého roku, zavoněl i 

správný lesní grog a pro zájemce kamarád 

Franta Voneš mladší otevřel i původně 

geodetickou věž, sloužící v současnosti i 

jako rozhledna. Na mohyle s křížem 

s plackami se jmény kamarádů, kteří už se 

toulají po nebeských pláních (ta jména 

tam poslední dobou přibývají nepříjemně 

rychle) poté zahořely plamínky 

vzpomínkových svíček a když slunce nad 

Bukovými horami pomalu proběhlo svou 

krátkou cestu  zimní oblohou,  trampíci pak 

 



vyrazilina mrazivou zpáteční 10 km trasu 

(celkem tedy 20 km okruh) do saloonu na 

dočerpání pohonných hmot. Tam pak kolty 

vypálily poslední společnou sezinu v tomto 

roce. Po zasněžených horách tedy 

následovala perfektní zpívaná. Počasí 

klaplo, takže co si přát víc? Snad jen to, ať 

se nahoře v kopcích zase za rok sejdeme a nikdo neschází… 

 

                         Foto Šeff a Burbík  / podle vyprávění kamarádů  Jožin 

 

 

             VÁNOCE U JEZEVCŮ 

…svým „aparátem s měchem“ 

zprostředkoval kamarádům pard 

Krapítek…. 

++++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++ 

++++++++++++++++++++++++ 

 



 



  KDYŽ SEVER VÁLČIL S JIHEM 

   Vydejme se opět spolu do časů zahalených dýmem ze spáleného střelného prachu a 

připomeňme si, že ani s příchodem nového roku 1863 se líté boje mezi šedými a 

modrými vojáky nezastavily, i když snad neprobíhaly v příliš velkých bitvách, které 

proto nebyly o nic méně důležité. Některé snad dokonce kuriozní jako ta, kterou později 

nazývali „Bitvou kapel,“ která se odehrála za studené a vlhké noci poblíže města 

Murfreesboro. Přibližně 83 000 vojáků obou stran stálo na polích u Stones River, kde 

Armádu Cumberlandu (USA) dělilo od Army of Tennessee (CSA) pouhých 700 yardů. 

Když se muži na noc usadili, bitva kapel začala. Na melodie jako Yankee Doodle či Hail 

Colubia zazněly v odpověď Dixie a Bonnie 

Blue Flag a mnohé a mnohé další, 

k potěšení vojáků na obou stranách. 

Tesknou Home Sweet Home už všichni 

hráli a zpívali dohromady… a ráno už zase 

byla válka. 

   Čas letí jako splašený a kalendář 

ukazuje, že je to právě 160 kulatých let, 

kdy se rozhodovalo o tom, zda válku 

vyhrají vojáci severní Unie nebo síly 

Konfederace, snažící se o odtržení od 

původního celku. Zda to bylo správné nebo ne, záleží samozřejmě na osobním pohledu 

každého z vás a postoji s nímž na celou historii nazíráte. Mohlo by se zdát, že boj jižanů 

byl předem ztracenou věcí a o vítězství severu bylo už předem rozhodnuto. Měl přece 

nadbytek lidské síly a drtivou převahu mělo i jeho průmyslové zázemí. Ale ač se to může 

zdát nepravděpodobné, Jih vůbec netahal jen za slabší konec provazu to by válka 

netrvala tak dlouho a nestála tolik životů. 

Faktem je, že Jih šance na vítězství měl… 

a to hlavně v první fázi bojů. V jeho 

prospěch hrál lepší důstojnický sbor, 

skvělá kavalerie a především výtečná 

morálka a motivace. Svou roli sehrálo i 

členité pobřeží s množstvím přístavů, 

které se prakticky nedaly všechny 

zablokovat. Tato válka, nazývaná válkou 

Severu proti Jihu, je pochopitelně i jedním 

ze stěžejních témat tohoto občasníku. Takže, abychom lépe pochopili proč a jak se stalo 

či nestalo to, či ono, zkusme se teď vrátit v čase do porvních týdnů a měsíců nového roku 

1863 a zkusme společně vyhledat některé důležité zlomové momenty. 

   Jeden z důležitých faktů se odehrál hned první den roku 1863, když prezident Lincoln 

osvobodil svou Emancipační proklamací z 1. ledna všechny otroky a to i v oblastech jež 

se nacházely pod správou Konfederace. V důsledku tohoto opatření začali bývalí otroci 

houfně vstupovat do ozbrojených sil Unie, ale přestože jim tato armáda slibovala plnou 



svobodu a rovnoprávnost, tak jednoduché to samozřejmě neměli. Vojáci tmavé pleti 

dostávali pouhých 10 dolarů měsíčně (navíc jim 3 dolary strhávali za šatstvo), na rozdíl 

od ostatních, kterým bylo vypláceno o třetinu víc. Nezdálo se to být velkým rozdílem, ale 

stačilo to k tomu, že barevní vojáci takový žold odmítali a na protest sloužili 

proklamačně zadarmo. Ještě nějakou dobu trvalo, než po tlaku vlivných politiků a 

hrdinství, která prokázali, jim byl plat zvýšen na obvyklou 

hodnotu a dorovnán i za celou dobu jejich služby. Ale až 8. 

února 1865 se stal Dr. Martin Robinson Delany prvním 

černým majorem US. 

   Zbraně dlouho nemlčely. Už 8. ledna 1863 proběhla „druhá“ 

bitva o Springfield v Missouri, kde byly opevněny jednotky 

Unie a hájily pro ně zde velmi důležitý zásobovací sklad a 

komunikační centrum. Obráncům, 

jejichž síla byla okolo 2 100 mužů, velel 

brigádní generál Robert B. Brown. 

Útočícím jednotkám Konfederace o síle skoro 1 900 mužů velel 

generál John S. Marmaduke. Na straně jižanů tu bojovala i 

„železná brigáda“ plukovníka „Jo“ Shelbyho, jednoho 

z nejuznávanějších kavaleristů jihu. 

Současně s ní probíhala třídenní bitva 

(skončila 11.1. 1863) u Arkansaské pošty, 

známá také jako bitva u Fort Hindman, 

která byla součástí Vicksburské 

kampaně. Při návratu od Mississippi, po porážce v bitvě u 

Chickasaw Bayou koncem prosince 1862, se gmjr Sherman 

setkal se sborem gmjr Johna McClernada, který připojil jeho 

sbor ke svému a pokračoval na jih, doprovázený dělovými čluny admirála Portera. 

     McClernand se svými 32 000 muži se 

právě rozhodl přerušit svůj útok na 

Vicksburg a místo toho zaútočit na 

Arkansas Post, který se nacházel 

v ohybu stejnojmenné řeky s posádkou 

5 000 mužů brig. gen. Thomase 

Churchila, majících za úkol hájit Fort 

Hindman. Přestože s tím Grant 

nesouhlasil, ve snaze strhnout všechnu 

slávu na sebe McClernand svéhlavě 

odklonil své tažení a 9.1. 1863 stanul u 

Arkansas Post, kde jej v zákopech čekali jižané s cílem jej zpomalit. 

   McClernand vysadil většinu svých mužů na severním břehu v Norttrebes Plantation a 

s druhou částí postupoval podél jižního břehu. Jeho útok podporovaly obrněnce Baron 

De Kalb, Louisville a Cincinnati, držící svou palbou stranou síly z Fort Hindman a 

bombardování nepřerušily ani v noci, kdy ale ani pozemní federální síly nemohly 

zaútočit a byly nuseny zůstat ve svých pozicích. Využily toho ale k pečlivému 



naplánování hlavního útoku na Churchilovy linie. Ten zahájily 11.1. 1863 a byl tak 

masivní, že se nakonec nadliniemi rebelů začaly objevovat bílé vlajky. Churchil sice 

svým vojákům kapitulaci zakázal, ale nebylo to nic platné. Seveřané pak své zajatce 

odeslali na sever do zajateckých táborů a začali plánovat tažení proti Little Rocku. 

Rozlícený Grant ale všechny přípravy 

zrušil a nařídil návrat k původním 

rozkazům – tj. nasměrovat všechny síly 

proti Vicksburgu. McClernand se se 

ztrátou 134 mrtvých, 898 zraněných (Jih 

vyčíslil ztráty na 60 mrtvých, 80 

zraněných a 4 791 zajatých) se musel bez 

možnosti jiné volby podřídit, se svými 

sbory se vrátit a začít zase poslouchat. 

Jeho vítězství sice zajistilo cengtrální 

Arkansas Unii a jen tři týdny po katastrofální porážce u Fredericksburgu zvedlo 

seveřanům morálku, nicménějejich armádu to blíž k vítězství u Vicksburgu neposunulo. 

   Ve stejný den, totiž 11. Ledna, 

proběhla v Mexickém zálivu 

námořní bitva u Galveston Light. 

Střetla se zde CSS Alabama (slavný 

jižanský korzárský křižník kapitána 

Raphaella Semmese) s kolesovým 

unijním dělovým člunem USS 

Hatteras, který po krátké 

dělostřelecké bitvě potopila. Byla to 

jediná loď Unie potopená na 

otevřeném moři konfederačním 

nájezdníkem. 

   20. ledna 1863 se unionistický 

generál  Ambrose  Everest  Burnside vydal  na  další katastrofální vojenskou expedici, 

známou jako „Bahenní pochod.“ Po své katastrofální porážce u Fredericksburgu měl 



v plánu zahájit proti Leeovi další ofenzívu, při které se snažil využít relativně mírného 

počasí pro riskantní cestu s cílem napadnout severozápadně od Fredericsburgu křídlo 

jižanské armády. Bohužel pro seveřany se počasí rychle proměnilo a prudké zimní deště 

proměnily cesty v bažiny, čímž se tato kampaň proměnila v další debakl…. 

                                 BATTLE OF THOMPSONS STATION TN - YouTube 

                                                                                                                                             Jožin 

 

                              VÁNOCE, VÁNOCE…. 

   Společné vánoce oslavily 

s kamarády i táborské osady 

Černý bizon 

a Svobodná 

stezka. 

 

 

https://www.youtube.com/watch?v=MY-JiFXHtcc


             ZNÁTE CHROCHTADLO? 

      Tak jak, kamarádi, jezdíváte někdy na vandr kromě aut i klasickými „motoráky?“ 

Netvrďte, že ne a že jako ostatní netrpíte tím, jak jsou nepohodlné – tedy alespoň ty 

starší. Těžko věřit tomu, že vše mohlo být jinak a že ČD mohly cestujícím nabídnout 

přelomový luxusní vůz. Vůz, který měl být součástí velké rodiny dieselů, které u nás 

úspěšně jezdily už od dob první republiky… třeba jako veleúspěšná Slovenská strela. 

Pro ty z vás, kteří se o železnici chtějí dozvědět o něco víc než jen to, že jsou to dvě šíny 

natažené k obzoru, po kterých se přesunujete z místa na místo, jsou právě následující 

řádky, věnující se vozům, které pro nás tuto 

službu plní. Probrali jsme tu už celou řadu 

těch, na které se možná pamatujete, ale i ty 

méně známé. Tak tomu bude i dnes, kdy vás 

chci seznámit s modernějším projektem, 

který – pravda – zase až tak nevyšel a přesto 

jste se v něm (s jistou dávkou štěstí) mohli 

svézt. Pravda, po únoru 48 byla vyvinuta 

řada M 262, ale protože už po dvaceti letech 

přestaly vyhovovat, tak se v 60. Letech začalo uvažovat o jejich náhradě. Tou se měly 

stát vozy M 475 a poté 860, na svou dobu vyjímečné a nemající konkurenci. Ve Studénce 

byly v r. 1974 vyvinuty dva dvounápravové prototypy pro osobní i rychlíkovou dopravu, 

do maximální rychlosti 100 km/hod. Tu jim měl udělit pod podlahou uložený 

šestiválcový spalovací naftový motor 

licence Pielstick… zajímavě chrochtal, 

podle čehož také dostal svou přezdívku 

Chrochtadlo. 

   Ve zkouškách si vozy vedly dobře a 

dobře i seděly na kolejích. Každý měl dvě 

stanoviště strojvůdců, dva samostatné 

vstupy (jeden s WC) u nichž bylo poprvé 

použito předsuvných dveří. Tři oddíly pro 

cestující nabízely 70 míst v klasickém 

uspořádání, s koženkovými 

sedadly a teplovodním 

topením. Pro cestující to 

bylo vozidlo snů ž i proto, 

že se při případných 

otřesech nemuseli držet. 

Problémem ale bylo to, že 

úspěšně vyvinuté vozy se 

problematicky vyráběly – 

hlavně kvůli motorům, které byly poruchové a tak se termín sériové výroby neustále 

odkládal. Mělo to být 400 vozů, které ovšem potřebovaly 400 motorů a to byla navíc pro 



výrobce málo lukrativní zakázka. Nakonec o motory projevilo zájem Rusko a stejně tak 

se výroba náhradních součástek přeorientovala pro ruské dráhy. Projekt ale skončil i na 

nedostatečných kapacitách jiných výrobců a svým způsobem i pohodlností – proč 

vyrábět něco nového? Z prototypů se pak staly měřící vozy a některé byly stejně 

nakonec nasazovány pro přepravu osob a to s naprostou spolehlivostí. Stáhnuty byly až 

v r. 1997 pro naprostý nedostatek náhradních 

dílů… 

   Škoda. Koncepce byla nadčasová a 

životaschopná. Ostatně, mnohé prvky byly 

používány i nadále. Jenže místo pohodlných 

Chrochtadel se na naše tratě dostala nově 

vyvinutá řada M 154 a pak M 810 

„Orchestriony“ (jako ve filmu, kde chalupář 

bouchnul do skříně a ta začala hrát, tak 

podobné zásahy se prováděly i na těchto 

motorácích). Sami ale jistě víte, že bohužel to 

byla vozidla co vůbec nesplňovala alespoň základní požadavky na kulturu cestování. 

V podstatě M 475 versus M 810 byl pro cestující dost velký průšvih a ti dodnes ty 

následky při jízde s nimi pociťují. No a v současnoti, kdy se stále hůře shánějí peníze na 

nov vozy hrozí to, že rozhrkané M 810 hned tak scénu neopustí… 

                                                                                                                     Jožin 

 

 

   KANAL LA GRANDE po Budějcku 

 

++++++++++++++++++++++++++ 

   KANAL LA GRANDE, po Budějcku 

Mlýnská stoka, je vlastně jedním 

z dochovaných fortifikačních prvků, obkružujícím bývalou středověkou 

hradební soustavu. Odbočuje z řeky Malše u Velkého jezu a postupně poté 



protéká Havlíčkovou kolonií, 

centrem města, aby pak skončila ve 

vlnách Vltavy. Každoročně o svátcích 

jí vzdávají hold zdejší vodáci a 

zvědavci, kteří si tuto kratochvíli 

nenechají ujít. Vždy překvapí 

mnohými záludnostmi, z nichž plavba 

tunelem pod Senovážným náměstím je 

jen třešničkou na dortu.  Letos bylo  



nejen parádní počasí, ale i příznivý 

vodní stav a tak si to milovníci říčních 

radovánek mohli dokonale vychutnat. 

A někteří dokonce i s neplánovanou 

sváteční koupelí. Tak zase AHOJ 

napřesrok. 

+++++++++++++++++++++++++++ 

 

 

               Z LODNÍHO  DENÍKU 
    Bez ohledu na předcházející článek patří sjíždění řek hlavně k letním aktivitám a 

stejně jako tramping, má i vodáctví u nás velmi silnou tradici. Sázava, Vltava, 

Berounka, Ohře, Lužnice, Otava… to je jen stručný nástin vodáckých cílů, ať už jde o 



jednodenní či vícedenní záležitost. Může jít o turistiku (spojenou třeba s popíjením 

alkoholu), ale stejně tak o adrenalinovou záležitost, vždy je to ale něco, na co se 

nezapomíná. Čemu ale věřit za to, že se české toky hemží spoustou malých plavidel? 

Věřte nebo ne, ale celá tato národní zábava vznikla vlastně díky lyžaři. Ano - lyžaři. 

   Jmenoval se Josef Rössler -  Ořovský a svým životem by 

prakticky mohl být i jistým předobrazem Járy 

Cimrmanna. Vynikal v atletice, veslování, rychlobruslení, 

hokeji, tenise, jachtingu… a kromě toho i v kanoistice. 

Naše řeky dlouho nic takového jako kanoe neznaly. První 

se u nás objevila až v roce 1875, kdy ji od anglických 

obchodníků s koňmi zakoupil do Čech jistý roudnický 

lékař a až na začátku 20. Století nechal další kanoe do Čech 

přivézt právě výše jmenovaný propagátor sportu a položil 

tak základ k rozvoji vodní turistiky. 

   Její největší rozmach nastal pak ve 20. letech, kdy už 

vodáctví šlo ruku v ruce s trampingem a stalo se důležitým 

bodem naší historie. Důležitým prvkem jeho rozvoje byly 

třeba i úpravy rybářských pramic. Na nichž pak mohlo 

plout i více lidí najednou. Zakládala se vodácká tábořiště, probíhaly závody, často velmi 

populární (viz třeba vodácký maraton České Budějovice – Praha). Se stavbou přehrad 

se pak leccos začalo měnit k horšímu, tábořiště mizela a stavěly se nebezpečné jezy… 

   Druhou významnou vlnu zažilo vodáctví až v 60. letech a za normalizace. Velké 

množství vodáckých půjčoven vzniklo i po „revoluci,“ ale ty jdou lidem až moc na ruku 

a opravdoví milovníci řek jsou z nich stále více vytlačováni. Vraťme se tedy raději do 

toho velkého nádechu let šedesátých a zalistujme spolu ve starém lodním deníku, 

psaném našimi rodiči, tetami, strýci, zkrátka kamarády, kteří se v r. 1962 rozhodli 

strávit dovolenou v prostřední pro ně dosud docela cizím. Celé vyprávění tak můžeme 

nazvat 

                                                    POPRVÉ NA ŘECE 

 

MÍSTO ÚVODU:   Do rána dostala země novou přikrývku k zimnímu spánku. Všude je 

bílo, všechno je pod sněhem. Bílo, kam až okem dohlédneš a oči nestačí stíhat a sledovat 

tu zase novou krásu domova. Jen tu a tam krákoravé volání hladových vran protrhne do 

bílé ticho, jakoby tito černí tuláci žalovali na svůj vandráčky úděl. Potichoučku a lehce, 

jako ty padající vločky, přicházejí vzpomínky. A aniž bys přemýšlel proč, slyšíš 

v náhlých úderech ětru hukot zpěněné vody pod propustí, ze starých kamen plá hřejivý 

oheň praskajícího a vonícího táboráku a namísto do večerní tmy za oknem zíráš přes 

šumící řeku do černoty nočního lesa. Jako zázrakem jsi uprostřed horkého léta, na 

dovádivé řece, sevřené náručí divokých skal a hlubokých lesů. 

   Pojď a ubírejme se tiše vzpomínkami. Znovu poplujeme bezvětřím pod palčivým 

sluncem, poplujeme bičujícím deště a letícím větrem a poplujeme spolu do zářivých jiter 

letních dnů a kouzelných nocí s měsíčním úplňkem nad spící, odpočívající krajinou. 

 



   Je pátý srpen 1962, pro nás slavnostní den a je sobotní odpoledne na vyškovském 

nádraží a bezohledně se dereme do přecpaného vlaku. Konečně jsme tu všichni – Zdena, 

Franta a já s Pavlem. Jsme šťastni a veselí, třebaže stojíme v chodbičce a připadáme si 

jako olejovky. Vlak se hýbe a tak Ahoj domove za 14 dní. Do té doby se budeme 

šplouchat ve Vltavě a tvrdá země bude naším ložem. 

   Ela, další člen naší safari, již horečně přešlapuje na „hlavním nádraží“ ve Zbýšově. A 

jak ji znám, raději tam bude snášet sluneční výheň, než aby šlechtila ve své přepychové 

„oficíně“ místní stařečky. A také že ano! Ale jak se chudinka vylekala, když di to 

ocelový oř hasil do stanice a vůbec to nevypadalo na to, že by zastavil. Ale cožpak je to 

možné, takhle jí překazit dovolenou? Celá uzarděná se vecpala i se svým teletem 

(zavazadlo!) do vagonu a jelo se dál. 

   Ani jsme se nestačili jaksepatří 

rozpovídat a již nás vítalo Brno. Narychlo 

jsme do sebe hodili pivo a hurá na náš 

rychlík. Se zpupností dobyvatelů zabíráme 

celé kupé nám ještě více pozvedla naši, již 

beztak dobrou náladu. Ještě se dozásobit 

pivem limonádami a můžeme jet. Cestou 

nás jakýsi mladík, asi odborník na počasí 

ujišťuje, že nám to báječně vyjde – to jako 

s tím počasím. To se ví, že nás to těší. 

   V Jihlavě kvapem přestupujeme, je tu sakrametsky ostrý přípoj a než se stačíme 

usadit, už to s námi motorák švihá k Táboru. Z oken už se dá koukat pouze do tmy, ale 

docela to utíká. 

   Tábor - docela to utíká. Tentokrát máme na přestup celých 45 minut času než si to 

dofrčí pražská souprava „pulmanů,“ která nás vyklopí na konečné. Naše batožiny zatím 

vkusně rozmístíme po lavičkách a jdeme omrknout stanici zvenčí. Franta k tomu naladil 

„laxík“ a při té sladké hudbě je nám čekání hotovým požitkem. 

   Expres přijíždí. Vagonujeme a pak už jen pokojně čekáme až nám průvodčí 

oznámí:“Budějovice, všichni vystupovat.“ Naštěstí tam už čeká Karel se slíbenou kárkou 

a uleví tak našim bedrům. Po chvíli už pak táhne povykující hlouček umouněnců 

nočním městem, jako cikáni na svém tažení. Skladištní rampy, krátké stoupání k lávce 

přes nádraží,m pak výstup rozbitou vozovkou auž jsme před rodinnou pevností našich 

hostitelů.S povděkem smýváme špínu a únavu z dlouhé cesty a nepohrdneme ani 

vydatnou večeří a lahodnou chmelovinou… a nakonec nás zmůže spánek. 

   6. SRPNA – NEDĚLE 

Ráno je neradostné protože venku je mlha a dává se do deště.Trochu to nabouralo náš 

radostný rozmar a začínáme pochybovat o povětrnostní prognóze našeho 

spolucestujícího z rychlíku. Naše chmury rozptýlil „děda“ (Karlův tchán) když nás se 

stoickým klidem ujistil, že je to tu docela běžné a že se vyčasí. Fakt – odpoledne už vesele 

svítí slunce a po mlze ani památky. Děda tím ještě více stoupl v ceně a takáme mu 

pomohli lisovat rybíz, aby si pak Karel mohl prolévat své bezedné hrdlo omamným 

rudým mokem… 



   Konečně pak došlo i na balení naší bagáže, vždyť na nádraží nás již čeká přistavený 

vlak. Karel, Frantův brácha, poněkud smutně odchází, aby nám ještě zamával na cestu 

z lávky nad nákladním nádraží. Přijede za námi až zítra na naše tábořiště v Krumlově. 

 

   Jihočeská metropole zůstává za námi a kolem se táhne rovinatá Budějovická pánev. 

V dálce se modravě zvedají šumavské hory a my poprvé přetínáme tok naší řeky. Tak 

tudy také poplujeme. Trať se zvolna zvedá a supící vláček natřásá ve svých hrkotavých 

a těsných dřevácích tu nejrůznější směsici výletníků, čundráků a vodáků. Je to opravdu 

pestrý výběr upocených lidských tváří. Však je také nějaké to parno, všechno obsazeno 

a všude tak plno, že nenajdeš místěni ani na plošině. My však sedíme ato nám leckdo 

závidí. Že jsme ale otrlí, tak nám to vůbec nevadí. Dokonce se chvílemi, dalo by se říci 

na zlost, blýskneme i nějakou tou písničkou. 

   A vláček supí, píská a kodrcá se po nablýskaných kolejích, svou vyjetou cestou pod 

šumavskými stráněmi, kroutí se stinnými lesy a bez ostychu čoudí do otevřených okem 

vagónů. Ubíhající stráně s unavenou zelení, tmavé prchající smrčiny a jasnější bory, 

strmá úbočí a hluboké doliny, to vše nám prozrazuje, že se blížíme ke svému cíli – 

Českému Krumlovu. 

   Naše Amazonky, s rafinovanou lhostejností, skrývají to velké vzrušení, které 

nedokážeme utajit my, zástupci mužského a tedy i silnějšího pohlaví. Ale ani seo to 

nesnažíme. Vždyť kolik bylo těch příprav, plánů a snění. Proč bychom tedy měli nyní 

násilnit své city? Vždyť přece také to horečné napětí před vábivým, neznámým 

dobrodružstvím má své půvaby, o které se nechceme připravit. A již je tu poslední 

skřípot brzd a řinčivé údery nárazníků, trhavé zastavení a najednou stojíme mezi 

hloučky nám podobných na krumlovském nádraží. 

   To prvé, k čemu nás žene zvědavost, jsou naši dva dřevění „Holanďani“ (typ kanoe 

podomácku zrobené) vzadu na rampě. Je vidět, že už si užili své. Z té zářivé červeni a 

lahodné hráškově zelené zůstala jen rudá špína pobledlá umouněná zeleň. I slunce už 

vykonalo své a naše plavidla jsou proklatě rozeschlá. Nu což, až nasají vltavskou vodou, 

snad všechny ty škvíry zase zmizí. Oč lépe na tom byl skládací kajak, který cestoval 

s námi… v každém případě se máme na co těšit. 

++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++ 

   Vhodné tábořiště jsme nalezli dole u řeky, na levém břehu pod rámečkárnou. Je to 

konec louky dotýkající se okraje lesa. Nežli jsme sem dolů dopravili naši bagáž, pořádně 

jsme se zapotili. Teprve teď jsme poznali, kolik že s sebou máme věcí. Až jímá hrůza. 

Ještě že Karel s námi poslal i tu kárku. Ale i tak nám ty dva kilometry, přestože 

sešlapalo furt z kopce daly pořádně zabrat. Samozřejmě, že tyto útraty sdílela i naše 

sluníčka, která si rovněž přišla na své. 

   Nicméně, za malou chvíli stojí naše tři stany, připraveny přijmout nás k prvnímu 

nocování na tomto místě… a když slunce pomalu končí svou pouť, nám nedotěrně 

ozývají žaludky. Nezbývá, než nahlédnout do zbytků našich zásob a nad žalostným 

výsledkem je nám do breku…. POKRAČOVÁNÍ PŘÍŠTĚ 

                                                                                                                  Stréc Slávek 

 

 



  NOVOROČNÍ SPANILÁ JÍZDA PRAHA 2023 

       (Spojenecké kluby historických vozidel) 
 

   17.1. 2023, věrni tradici, sjelo se 

v Praze na Kampě 87 vozidel (z toho 70 

historických), aby se se svými posádkami 

zúčastnily již 19. ročníku spanilé novoroční 

jízdy hlavním městem. Počasí všemu přálo a 

i poliši byli nesmírně benevolentní, lehce vše 

přehlíželi, ale veřejnost, i když udivená, 

si to užívala. Musely se samozřejmě 

respektovat semafory i pravidla jízdy 

v konvoji Nutné byly i krátké přestávky 

aby se konvoj neroztrhl a neputoval městem 

jak rozsypaná rýže. Vše proběhlo v pořádku, 

bez nehod a šrámů a za to je třeba vzdát dík 

všem účastníkům v uniformách US army, 

GB, Air Force i „military turistům“ a 

doufáme v udržení této tradiční jízdy i pro 

další generace… 

NOVOROČNÍ SPANILÁ JÍZDA–PRAHA 2023–NEW 

YEAR JOYRIDE SPOJENECKÉ KLUBY VOZIDELALLIED 

CLUBS OF VEHICLES - YouTube 

 

https://www.youtube.com/watch?v=RgV8aOQtbYM
https://www.youtube.com/watch?v=RgV8aOQtbYM
https://www.youtube.com/watch?v=RgV8aOQtbYM


          JAN PALACH     +  19.1. 1969 
 

++++++++++++++++++++++++++++++++ 

 

   Známá Chicletsova písnička „Za Roklan zapadá sluníčko“ zazněla jako 

první při pohřbu kamaráda Vaška Holého z Komařic, který se odebral na 

nebeské chodníčky nad ránem posledního dne 

v roce, ve věku 75 let. Naprosto zaplněná 

českobudějovická obřadní síň ráno ve 

druhém lednovém pondělku pak vyslechla 

velice hezký proslov Vaškova přítele Zdeňka 

Jiránka z australské Adelaide. Okolnosti sice 

nedovolily, aby se Zdeněk obřadu zúčastnil osobně, ale namluvené povídání 

zaznělo ze záznamu tak, jako by stál přímo u rakve. Bylo to nezvyklé, ale 

hezké a hřejivé. Stejně jako další dvě písničky s hlasem Michala Tučného, 

jimiž se rodina a přítomní s Vaškem rozloučili před jeho poslední cestou. A 

vlastně i my všichni, kdož jsme Vaška znali…..                     (h) 

 



                        TIP NA VANDR 
   Je polovina Měsíce sněhu. V tajemném 

kraji Labských pískovců jsou stezky ale 

spíše zablácené. Sraz výpravy máme 

v pátek po poledni v Libouchci neb se 

sjíždíme z různých koutů. Míříme do 

Tiských a Rájeckých skal, které jsou 

zvláštní svojí antracitovou barvou a 

rozeklanými vrcholy. Po špacíru a 

vyhlídkách bivakujeme v Rájeckém dolu 

pod oblohou s tisíci hvězdami. Sobotním 

ránem kopírujeme státní hranici, než nás 

nadobro pohltí Grosser Schaftwald se 

smíšeným porostem, občasnými mokřady a 

vymakanými posedy. Svoje kroky vedeme 

k hraně hlubokého kaňonu říčky 

s neněmeckým názvem Biela. Po několika 

vyhlídkách a bezpočtech schodů 

sestupujeme do okrajové části Rosenthalu. 

Obědváme ve stínu štítu Zerklüftete Wand. 

Podél skal pak jdeme proti proudu Biely až 

na Falkenwand. Je stále na co koukat, 

počasí je přívětivé a nálada v týmu skvělá. 

Tady se do říčky vlévá bystřinka Dürre 

Biela a my budeme stoupat krásným skalním žlebem proti jejímu třpytivému, ledovému 



skotačení k hřebeni pod Soví bránou. 

Počasí se kazí a my bychom další noc 

chtěli strávit již na rodné hroudě. 

V nohách dnes máme 20 km lesy a 

skalami německé části Labských pískovců. 

Večer i noc u Oborského rybníka jsou díky 

dešti a silnému větru náročné. Nedělní ráno 

je uplakané a mlžné. Oborou stoupáme pod 

Medvědí louku, přes Zadní Ves do 

Sněžníku. Před nepřízní počasí se 

ukrýváme do zastávky. Kousek za námi se 

v mlze a mracích ztráci Děčínský Sněžník, 

další milník naší výpravy. Cesta na něj by 

byla zoufalá a výhled žádný… tak holt 

někdy příště… ale stejně to bylo parádní. 

                                                                                       Jiřča 

 

…Benjamin H. Cathey (stojící) sloužil se svými bratry 

Francisem a Williamem u 16. Severokarolínského a posléze 

v Thomasově legionu. Ve svých názorech na občanskou válku 

napsal v r. 1901: 

   „Žil jsem čtvrtstoletí před válkou a s požehnáním 

Prozřetelnosti jsem prošel i čtyřmi roky toho hrozného boje. 

Od té doby jsem žil více než další čtvrtstoletí a říkám se vší 

upřímností k budoucímu historikovi a dalším potomkům, že 

aktéři této války z jihu byli vlastenci a že práva, o která 

usilovali byla ta, která tehdy zaručovala Ústava země a byly 

všemi národy uznávány… 

 

 



 TRAPSAVCI NEZAHÁLÍ ANI V ZIMĚ 
  

     Tradiční setkání autorů trampské 

literatury, které se konává vždy na 

sklonku podzimu, bylo tentokrát 

z technických důvodů přeloženo až na 

leden letošního roku. Na těnovické faře, 

kde našla trapsavecká smečka již před 

delším časem příjemné zázemí, byli 

totiž v původním termínu ještě 

ubytováni ukrajinští uprchlíci. 

   Nicméně změna termínu nijak zásadně 

nenarušila obvyklý chod těchto trampsko – 

literárních slezin, kdy se sejdou psavci se 

zelenou krví z celé republiky. Jako 

v předchozích letech byl páteční večer 

věnován písničkám a kytarám, což výrazně 

podpořil nezmar Béďa Šedifka, který se právě 

oklepával z dopadů řady zdravotních 

problémů, a přesto byl jako vždy k neutahání. Protože jsem přijela 

s kamarádkou Zuzanou až v sobotu odpoledne, a tím pádem jsem 

se se Šedifkou minula, byli kamarádi tak obětaví, že nás v neděli 

dovezli k němu na chatu, idylicky zapadanou sněhem. Bylo to 

báječné setkání, prohlédli jsme si novou Šedifkovu kytaru, která 

nejenže lahodí oku, ale zní přímo nebesky – jako varhany… A jak 

jsme se přesvědčili, Šedifka nezahálí ani 

v tvůrčí práci – právě skládal další 

písničku pro nový cyklus a pochlubil se 

i přepisem vánočních koled a písní do 

kytarové řeči. Pro mne to byl vlastně 

takový opožděný vánoční dárek… 

   Ale vraťme se k trapsavecké slezině tentokrát na námět 

Trampové a celebrity. 

Organizátor setkání 

Hafran měl již 

vytištěné sborníčky 

z prací těch, kteří mu 

svá literární dílka 

poslali v předstihu. Naprostá většina čtených 

příspěvků byla postavena na vtipném rozuzlení 

nebo slovním humoru. O neplánované zpestření 



večera se postaral malý Tomův synek 

předškolního věku – Jiřík, svými glosami 

a dotazy, ale i citací doslovných 

odborných statí z encyklopedie například 

o tornádech, sopce Krakatoa nebo 

diamantech. Ostatně nebyl jediný, kdo 

zde zastupoval trampský potěr – tuhle 

kategorii doplňovala také jeho malá, ale 

stejně upovídaná a neumlčitelná sestřička 

a tři ratolesti kamarádky Waki. 

Pokračováním večera bylo již opět ve znamení písniček a hudby, což se protáhlo přes 

půlnoc… 

   Mimochodem, připravuje se velký sborník k padesátému výročí existence Trapsavce, 

takže pokud máte někdo fotky nebo jiné podklady zejména z prvních ročníků téhle 

nezávislé literární soutěže, tvůrci almanachu jejich zapůjčení s potěšením přivítají. 

                                                                                              HANKA foto Hafran 

 

 

         TAKOVÁ PRVNÍ STOPA… 
 

   K prvnímu letošnímu vejšlapu 

vyrazilo hejno kamarádů 

k Protivína, Zlivi atd. před bílé 

pláně k Mluvící řece – Malši a dále 

až do Nesměně, do hospůdky ke 

kamarádce Zdeničce – naposledy. 

Je totiž smutným faktem, že i tady 

musí ukončit provoz. Ještě že aspoň 

ten nový rok nadělil nějaký ten 

sníh. 

 



   Ahoj, kamarádi. 
 

   Jak jsme vás již informovali, chystáme 

otevření stálého muzea trampingu na 

zámku v Doudlebech nad Orlicí. Jelikož 

se jedná o hojně navštěvovanou 

turistickou destinaci, tak bude i hodně 

návštěvníků mít třeba jen matnou 

představu o tom co jsou to trampové a 

tramping. Jelikož je prakticky nemožné 

sestavit „vědeckou“ definici trampingu, 

rádi bychom jim dali spíše osobní 

definici – vyjádření od jednotlivých 

trampů. Proto se na vás obracíme 

s žádostí: 

   Zkuste v krátkosti vyjádřit co je podle 

vás tramping a co pro Vás v životě 

znamená. Nechceme sáhodlouhá slohová 

cvičení, spíše stručné, vtipné, výstižné 

vaše vyjádření vyznání. 

   Nevíme, jaký bude ohlas, ale v případě 

velkého množství došlých příspěvků si 

vyhrazujeme právo zveřejnit jen ty 

nejvhodnější. 

   A prosíme podepište je formou: Jméno 

„Alias“ příjmení a případně uveďte i 

T.O. 

 

   Za spolupráci děkuje  realizační tým 

trampského muzea. 

 

 

 

           NO, TO BUDE PECKA 

   Vážení kamarádi – je tu pro vás největší evropská BG (bluegrasová)  událost roku. 

Rosťa na jaře oslaví 55. Narozeniny a zároveň uplyne 5 let od naší Velké bg svatby. 

                             Rosta&Iva Capek Big Bluegrass Wedding - YouTube 

Oslavte to s námi a přijďte na jedinečný koncert, který k této příležitosti pořádáme. 

Popřát nám přijedou skvělí muzikanti v čele s Johnem Cowanem, členem legendárního 

https://www.youtube.com/watch?app=desktop&v=-0NtmgBZhMI&t=215s


New Grass Revivalu! Sestava bude opravdu 

hvězdná a takto pohromadě tyto muzikanty nikde 

jinde neuvidíte. Přijedou exklusivně jen k nám do 

Prahy. 

KDO VYSTOUPÍ? Hlavní postavou bude již 

jmenovaný J. Cowan (doprovodí ho Seth Taylor, 

Ashby Frank a Matt Menefee). Dále se můžete 

těšit na ikonického houslistu Darola Angera 

  Darol Anger and Friends "Cherokee Shuffle" - YouTube a fantastického mandolinistu Mike 

Marshalla (v triu s nimi zahraje francouzský kontrabasista Lucas Henry) a výborné duo 

– držitelka Grammy houslistka Becky Buller spolu s jedním nejlepších banjistů světa 

Nedem Lubereckim. Jako zvláštní host se představí mandolinistka Sharon Gilchrist, 

která byla členkou Tony Rice a Peter Rowan Quartetu. A můžete se těšit i na několik 

dalších překvapení. 

KDE A KDY? Lístky na tradiční místo do sálu Dlabačov v hotelu OREA Pyramida 

v Praze si můžete objednávat mailem na iva@capek.us. a vybrat si můžete ze 3 koncertů 

(vždy vystoupí všechny hlavní hvězdy, pouze zvláštní hosté a program se může mírně 

lišit. Další informace najdete na Čapek instruments (capekinstruments.com) 

      Těší se na vás Rosťa a Iva Čapkovi 

 

 

   BYLA NA BRDECH SMEČKA 

 

   Neurčitá skupina kluků a holek… a byli nejen na 

Brdech a byli nejen z Brd. Snad jen proto, že na Brdy 

jezdili nejdřív si tak říkali. Jejich vandry byly 

podobné vandrům jiných sešlostí. Jen někdy, to když 

tam byl Houla, měly neobvyklý průběh. Písně, hrané 

zručnými kytaristy, doprovázel kolísavý hlas skupiny 

nehudebníků hrou na dřevěné samorosty. Pak zase 

kdosi (nejčastěji Houla) přednášel verše, čím dál 

častěji i své. 

   Mezi kolující flaškou hořčáku či rumu se v kruhu 

objevila i knížka. Když už bylo všechno dostupné 

přečteno, objevil se i vlastní časopis Dým. 

   Nutno přiznat, že těch buditelů a vzdělanců bylo čím dál víc. A jinde to muselo být 

stejný, vždyť trampské časopisy zanikly teprve nedávno a Trapsavec už byl založen. 

Jenže v Brdský Smečce byl Krameriem Houla. Pak jsme se rozešli do různých koutů, ale 

duch trampských věrozvěstů se udržoval i po rozprchnutí Smečky díky časopisu Dým. 

https://www.youtube.com/watch?v=fyVblqiSiks
mailto:iva@capek.us
https://www.capekinstruments.com/index.php?file=onas&udalost=231405


   Občas nás někdo svolal (většinou Houla) a obnovil se pocit sounáležitosti. A taky díky 

jemu víme, že nemusíme být dokonalí, stačí jen dělat, co nás baví a dělat to s chutí. 

                           Byla na Brdech Smečka. 

   To, co nás kdysi spojilo, trvá dál. Houla už mezi námi není. A Smečka se i díky jemu 

schází dál. Je na Brdech Smečka a jezdí s námi i Houla. 

      RIKI  (předmluva k Houlově básnické sbírce Přežitky, 1998) 

 

 

 

…abychom nezapomněli… i letos jsme 

zažehli oheň a vzpomínali na Houlu i 

kamarády co už nevyjedou, na vandry 

před 40 či 50 lety, vedli jsme řeči, 

snídali, obědvali, večeřeli a pili 

kaloricky hodnotné nápoje a hlavně 

jsme zpívali Hobousárny, Kidovky, písně KTO 

či Rangers, ale i písně Vládi Merty či 

Marsyas… i starší trampské songy… na kytary 

nás provázeli především Shorty, Chrys a Jerry, 

ale vypomáhali i mnozí další. Na 

fotogenický camp, který v době jeho 

vzniku před 55 lety woocrafteři nazvali 

Onondago přijeli nejen pamětníci Houlových 

prvních vandrů (vesměs staré pažby z Brdské Smečky), i ti co jej poznali až v druhé 

půlce 80. Let – Akela, Biminji, Brácha, Burbík, Cipajz, Davy, Inka, Kečup, Kolčava, 



Pepulda, Sam Indián, Strejček, Šmidla, Žebroun… bylo nás přes 40, ale k ohni jsme se 

vešli…Na Hřebenech nás přivítal poprašek sněhu, večer vyšel úplněk a po půlnoci, kdy 

jsme jej měli v nadhlavníku, přinesl i mínusové teploty. Ranní rozbřesk přinesl azurové 

nebe a všem přišel vhod čaj, horká káva i opékaný špek…. 

                                                                   FB  /  Petr  VOKOUN  Náhlík 

 

 

 

 

                        SRUB DOBRÉ POHODY 
      Pravou zimní atmosféru, včetně sněžení, ledovou námrazou obalených větví sklánějících 

se nad cestou a úspěšně škrábajících na střechu aut, jsme zažili v polovině ledna při 

víkendové cestě na na samotě stojící Žakův šumavský srub. A to nemluvím o malém 

zakufrování téměř v cíli cesty. Všechny nástrahy zimy ale byly rázem zapomenuty, 



když jsme zasedli ve vytopené místnosti 

za stůl se spoustou dobrot a hrnkem 

teplého čaje pro zahřátí, který posléze 

nahradily napěněné půlitry. Hubertovy 

tradiční zelňáky, Ivetiny načapané 

chlebíčky, Olinin voňavý štrúdl završilo 

opojně vonící vařené uzené a originální 

Žakův rybí salát, takže na můj 

zeleninový salát a pálivé pomazánky 

vůbec nedošlo. I tak si na své bezesporu přišly 

nejen mlsné jazýčky, ale i uši nastavené na dobrou 

muziku. O tu se postarala kapela STESONI, i 

když tentokrát nikoliv v plném obsazení, která se 

snažila vybrakovat svůj léty nastřádaný repertoár 

v co největší míře. Čas  od času písničky střídalo 

veselé vyprávění, došlo i na vážné příběhy a 

obohacující diskuze. Prostě bylo to super setkání a 

třebaže ne všichni vydrželi do dalšího dne, stálo to 

jednoznačně zato.          HANKA 

 

 

                ÚNOROVÁ BESEDA 

    Ačkoliv na únorovém Setkání 

s trampskou písničkou 

v českobudějovické Besedě byla 

doprovodná kapela Zlatá řeka ochuzena o 

dva hlavní tahouny a ani počasí příliš ven 

nelákalo, bylo tentokrát až nečekaně plno. 



Dokonce se objevilo i pár nových tváří a 

zazpívat si přijela i kamarádka z Náchoda. 

   Takže muzikantské otěže tentokrát se 

zbytkem kapely převzalo pět dalších 

kytaristů, kteří sice společně nehrají, ale 

nutno říci, že jim to šlapalo. Na škodu 

nebyla ani změna repertoáru a zejména 

oprašované staré trampské evergreeny, což 

přilákalo ke zpěvu i velkou část 

přítomných. Únor se prostě vyvedl. 

   Obvykle se tak trochu přetahuje zavírací 

hodina, v tomto případě se většina lidiček 

zvedla k placení už před desátou jako na 

povel – kdo ví, kdo to 

odstartoval…Pravdou je, že to bylo 

překvapením i pro obsluhující personál, i 

když na dřívější zakončení si rozhodně 

nestěžoval. Tak uvidíme v březnu, prvním 

měsíci s náznakem jara… 

                                            ( hh ) 

 
 

 

     TAKOVEJ DIVNEJ SVĚT 
…divnej svět šílenejch lidí co ti říkaj „přejdi na elektřinu, třiď odpadky, vem si svetr 

navíc, top na 18 stupňů, zefektivni svý míle, pochoduj za klima..>“ Proč musíme bejt 

vždycky jediný, šetřit pro komunitu, zatímco – v Pekingu se konaly zimní olympijský 

hry na umělým sněhu, ve Francii i jinde v  lyžařských střediscích šajnujou sjezdovky až 

do půlnoci, aby se nemuselo lyžovat ve tmě, Lufthansa provádí 8 000 „prázdnejch“ letů, 

aby udržela svý sloty. Většina skvělejch fotbalovejch zápasů se odehrává večer pod 

mega reflektory, který pohltí všechno! Osm novejch a gigantickejch fotbalovejch 

stadiónů postavili k pořádání mistrovství světa v poušti (a jsou klimatizovaný!). Stovky 

kamiónů jezdí kolem a kolem jen proto, aby nám dovezly ovoce a zeleninu ze Španělska, 

zatímco regionální produkty se hážou do koše nebo je přejedou buldozery… Největší 

loď světa Wonder of the Seas převeze 7 000 pasažérů, 2 300 členů posádky a obkrouží 

s nimi moře. Ve světě obíhá zhruba 3 500 kontejnerovejch nosičů a každej spotřebuje 

28 000 litrů paliva na 1 000 km. Miliardáři si nabízejí cestování vesmírem za 

„astronomickejch“ podmínek. A… mezitím PRO EKOLOGII zakážeme řídit trochu 

starší dieslový nebo benzínový auta lidem, kteří si nemohou dovolit auta vyměnit a kteří 

je musí používat aby se mohli dostat do práce a umožnit tak bohatým válet ve Ferrari. 

Co si nalháváme? Je to DIVNEJ SVĚT..              ( Qualetakwa ) 



                     HAVRANÍ STOPOU 

   

…a tak jsme se jako každý 

rok vydali na (letos již 6.) 

Havraní stopu kolem 

Roseče. Cílem byla tamní 

hospůdka U Jitky, kde se 

pak posedělo, hrálo, 

krákalo… 

+++++++++++++++++++++++++++ 

++++++++++++++++++++++++++++ 

++++++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++++++ 

 

      Seff 

   11.2.  2023 

 

 



        PÍSNIČKY V KLECI 
      Již tradičně v únoru počítám 

s trampským setkáním v Kleci, které 

organizuje a zajišťuje kamarádka Hanka, 

velkorysá hostitelka a správná holka. 

Tentokrát chudinka se zlomenou nohou. 

Letos byl termín posunut na první únorový 

víkend, počasí bylo přijatelné a dokonce ani u večerního ohně nebyla příliš zima. 

   Jako obvykle se sešla řada kamarádů z různých míst, i když tentokrát nás bylo přece 

jen o něco méně než loni. Pár pravidelných účastníků sice chybělo, ale bylo i pár nových 

tváří. Co se ovšem vůbec nezměnilo bylo 

báječné pohoštění v podobě jedinečných 

křehoučkých stejků a skvělého 

zeleninového salátu. A také lavina písniček, 

ať už takových, které si zahráli a zazpívali 

všichni nebo méně známých v podání dvou 

nebo tří kytaristů. Na své si přišli milovníci 

jak starých trampských fláků, tak 

vyznavačů trampské moderny či 

z krabičky folkového žánru. Oživením 

večera byla humorná vyprávění živelné 

Stáni s historkami vlastního života a 

vtípky, kterými přispěli ostatní, zejména 

pak studnice anekdot – Mořic. Bylo to prostě jako vždy fajn… Přestože jsme byly se 



Zuzanou nuceny odjet už po půlnoci vzhledem k neodkladnému nedělnímu programu, 

užily jsme si to báječně a vlastně se už teď těšíme na další setkání – vždyť to bude už za 

necelý rok… 

                                                      Hanka /  foto Zuzana 

 

 

 

          NEZMARSKÁ PĚTAČTYŘICÍTKA 
 

   Zdá se to neuvěřitelné, ale populární českobudějovická folková skupina NEZMAŘI 

slaví v tomto roce půlkulaté – už pětačtyřicáté – jubileum své hudební existence. 

Tentokrát však, na rozdíl od své čtyřicítky, kdy dělali celoroční turné po celé republice, 

to stvrdí pouze jedním jubilantským koncertem, a to v domovských Českých 

Budějovicích. Ten se uskuteční dne 18. května a jako hosté jsou pozváni muzikanti a 

zpěvačky, kteří v průběhu let s Nezmary zažili kus jejich slávy. 

   Pokud bychom se chtěli alespoň ve stručnosti zastavit u historie této kapely, musíme 

začít tím, co bylo úplně na začátku. Ze současné, už dlouholeté sestavy stál u kolébky 

Nezmarů pouze Pavel Zajíc. S ním se otci Nezmarů stali pak Zdeněk Hejkrlík, Zdeněk 

Svoboda a Luboš Hrdlička, který zanechal 

svou stopu i v repertoáru skupiny v podobě 

stále hraných autorských písničkových 

evergreenů. Jen krátce poté přišel Tonda 

Hlaváč a následně také Pavel Jim Drengubák. 

V roce 1990 se na postu zpěvačky objevila 

Šárka Benetková, která zpívá Nezmary 

dodnes. Kapelou prošla ale i řada dalších 

známých muzikantů jako třeba Jaroslav 

Matějů a především zpěvaček, z nichž 

uveďme alespoň Pavlínu Jíšovou a Lenku 

Slabou. Ve čtyřčlenné stabilní sestavě Zajíc – Hlaváč – Drengubák – Benetková 

vystupují již od roku 2003, tedy dvacet let. 

   Repertoár Nezmarů, které si tak trochu přivlastnila i trampská komunita tvoří hlavně 

folk, ale také country a trampská písnička a občas lehce zabrousí i do jiného žánrového 

šuplíčku. Podstatnou část jejich hudebního rejstříku zaujímá vlastní autorská tvorba, 

řadu písniček jim darovali i renomovaní skladatelé a textaři, jako například Miki 

Ryvola, který s nimi v předchozích letech jako host také vystupoval. Skupina má 

nezaměnitelný projev, postavený především na skvělých vokálech a akustických 

nástrojích. A všichni, kdož navštěvují jejich koncerty, oceňují i originalitu a vtipnost 

slovního doprovodu včetně občasných drobných scének a nápadů při vystoupeních. 

   Celostátní popularitu jim přinesla úspěšná vystoupení na Portě a nesporné kvality 

skupiny potvrdilo i udělení dvou Zlatých klíčů v kategorii folk a country. Mimo jiné se  



stali patrony již zaběhlého jihočeského vícežánrového 

festivalu Okolo Třeboně a jejich stopy byste zaznamenali 

v celé řadě dalších kulturních akcí. Na kontě mají 

Nezmaři pěknou řádku alb, nahrávky v rozhlase a 

nejednou se ocitli i na televizních obrazovkách. 

   Co je na Nezmarech sympatické, je že se nebojí ani 

experimentovat – doslova hitem se stalo již před lety 

jejich vystoupení s Jihočeskou filharmonií, ale i dalšími 

hudebními tělesy pro folk zcela netypickými. 

   Jsem si naprosto jistá, že to v této pohodě a oblibě 

dotáhnou i do kulaté padesátky – vždyť to je už za pouhých pět let…. 

 

                                                                       Hanka  Hosnedlová 

 

 

        NEŽ PŘIJDE TO JARO… 

++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++ 

 



+++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++ 

++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++ 

 

    Než přijde to jaro tak nám pár fotek z Vydry poslal kamarád Seff 

 



++++++++++++++++++++++++++++++++++ 

++++++++++++++++++++++++++++++ 

++++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++++++++++ 
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